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Poljedelska kemična preiskuševalnica v 
Mariboru se bavi tudi s preiskavanjem vin. 
To je gotovo zelo važna panoga poljedelstva, 
posebno na Spod. Štajerskem in delovanje, 
katero je preiskuševalnica dozdaj v ti smeri 
storila, se bo gotovo Se 'povečalo. Vinograd
niki so prisiljeni, da svoje pridelke preiščejo 
z ozirom na njih sestavino. Te kemične 
analize (preizkušnje) se bodo morale zb rati 
ne samo na ta način, da se bodo analizirala 
vsako leto vina posameznih vinogradnikov 
ter vpisal vspeh v posebni zapisnik, ampak 
bo treba tudi zbrati zaključke kemične ana
lize z ozirom na vinogradniške okraje ali 
vinorodne gorice. Na ta način se bo dobila 
slika, iz kakih snovi sestoji vino različnih 
krajev in kakšna je njihova vrednost. To je 
jako važna, upoštevanja vredna zadeva. Iz
kušnja nas namreč uči, da v zadnjih letih, 
ko smo pridelali lahka vina, jih nihče ni 
hotel kupiti radi tega, ker jih je spoznala 
preiskuSevalnica za slaba in nenaravna. Celo 
v slučajih, ko so gostilničarji vina že kupili, 
jih je preizkusevalnica sp; znala za slaba, 
proglasila za pclvirja in jih prepovedala pro
dajati, čeprav so bila nara,n<i. Za slaba pa 
jih je spoznala navadne le radi tega, ker so 
imela premalo alkohola ali pa so bila prekisla. 
Na listu, ki ga je dobil vinogradnik v roke, 
je bilo napisano koliko odstotkov sladkorja, 
alkohola in drugih prvin ima v sebi preiskano 
vino. Pridjano spričevalo pa imenuje vino 
polvino, ki se ne sme prodajati. A vinograd

niku je nemogoče razvidni Iz listov, zakaj 
se je isto preglasilo za polvino. 

Da bi si to kemično analizo tolmačil, 
manjka mu izobrazbe. Večkrat se vino samo 
malo razlikuje od drugih vm in že je pro
glašeno za polvino. Te preiskave naše vino
gradnike vznemirjajo in jim mnogo škodujejo. 
Čeprav .inogradnik lahko priseže, da je njegovo 
vino pristno, ga vendar preskuSevalnica pro
g'a8i za polvino. Tako ravnanje vsakega vino
gradnika gotovo ujezi in zato vsak povpra
šuje, s katerim vinom se je njegovo vino 
primerjalo pri preiskavanju. Ia navadno ne 
dobi na to vprašanje nobenega odgovora. 
Samo včasih mu pokažejo analizo vin v Klo
sterneuburgu. Vina na Nižjem Avstrijskem pa 
vendar ne b. do iz istih sestavin kakor šta
jerska, ker rastejo pod drugim podnebjem in 
na drugi zemlji. Vrhutega pa imajo tam tudi 
druge vrste trt. Ker se torej Štajerska vina 
v sestavinah ne vjemajo popolnoma z nižje
av atrijskimi, zato Se ni.;o pol vina ali pa 
ponarejena. 

Da ta slučaj nekoliko pojasnim, navedem 
tukaj slučaj, katerega sem doživel kot odvet
nik: Posestnik iz ptujskega okraja je prodal 
vino lastnega pridelka v oddaljen kraj. Kupec 
je vino v kleti pokusil. Ker mu je ugajalo, 
ga je takoj kupil ter sode zapečatil. Ko je 
prišel kupec po vino, je sode sam razpečatil 
ter bil prisoten pri pretakanju vina. Kupcu 
se je pa zdelo pozneje vino predrago. Rad 
bi bil imel nekoliko denarja nazaj. Prosto
voljno seveda bi mu vinogradnik tega ne 
ual, to je dobro vedel. Dal je torej preiskati 
že dobljeno ia kupljeno vino, ah je pristno. 

Res je e. kr. prečkovalii.ca doguaia, da je 
polvino in da se ne sme prodajati. Na pod 
lagi tega je prišel vinogradnik v sodnijsko 
preiskavo m vrhutega je zahteval kupec svoj 
denar nazaj ter mu dal vino na razpolago. 
Seveda se je kmet tega zelo prestrašil, vendar 
v svesti si, da je prodal pristno vino, zahteval 
je dotičai listič preiskovalnega zavoda. Ko je 
istega pregledoval, ni mogel najti, na podlagi 
česa se je spoznalo njegovo vino kot polvino. 
Preiskovalnica ni našla nobenih umetnih pri
mesi v vinu, niti vode ne. Kmet se je obrnil 
do nekega veSčaka ter ga prosil za svet. 
VeSčak mu je takoj pojasnil, da je njegovo 
vino pristno, samo da ima veliko množino 
kisline v sebi. Zaradi tega je preizkusevalnica 
spoznala vino za pomanjkljivo. Nadalje mu je 
isti veSčak tudi razložil, da on gotovo ni 
pridjal vinu kisline, kajti tega vendar noben 
pameten vinogradnik ne bo st ril. Dovoljeno 
pa je, vinu kislino odtegniti. To bi bil en 
lahko storil, ako bi znal. 

Ta dogodek jasno kaže nujno potrebo, 
da se Štajerska vina z ozirom na njih sesta
vino preiščejo skozi več let Uipehi te pre
iskave se morajo natanko opisati. Taku bo 
v nekoliko letih mogoče dobiti pregled sestavin 
štajerskih vin iz različnih gor<c. Na podlagi 
teh preiskav bo mogoče odločevati o štajer
skih vinih ali so pristna ali pol vina. Če bomo 
imeli lastne vzorce vin, ne bo treba primer
jati preiskuševaliSčem naših vin s tujimi. 
Niti vinogradniki, niti gostilničarji ne bodo 
prišli v neprijetnosti, da bi se pristna vina 
spoznala kot ptlvina in *e prodajanje isth 
prep 



Skrbeti moramo za to, da se bode v 
naših preiskuSevaliSčih kolikor mogoče mnogo 
vina preiskalo in sicer iz različnih goric. Te 
preiskave se morajo natanko zabeležiti, da 
dobimo na ta način kmalo pregled o sesta
vinah domačih vin. Seveda morajo preisku
Sevalnice paziti na to, da sprejmejo od samo 
zanesljivih vinogradnikov pristna vina v pre
iskavo. 

Natančni podatki o preiskavi vina so 
tudi zaradi tega potrebni, ker se vrši ravno 
sedaj v našem vinogradništvu velikanska 
sprememba. Stare vinograde z različnimi 
trtami opuščamo. Z velikimi stroški in teža
vami zasajamo nove, v katerih gojimo mnogo 
boljše vrste trt, navadno ločeno druga od 
druge. Sestavine vin iz novo zasajenih vino
gradov so Se večinoma neznane. Upati je, 
da bedo vinogradniki pridelali od novih trt 
žlhhtnejše in boljše vino, kakor je bilo ono 
cd starih po trtni uSi uničenih trt. 

Čeravno je iz tega razvidno, kako zelo 
koristna in potrebna je kemična preiskava 
štajerskih vin in čeravno je ravno tako ko
ristna za vinogradnika kakor za krčmarja in 
gosta, vendar si da malokedo vino preiskati. 
Temu je kriva visoka cena za kemične pre
iskave. Manjši vinogradniki nikakor ne morejo 
plačati 12 do 16 kron za eno preiskavo. 
Prenovljeni vinogradi nesejo v sedanjem času 
tako malo dohodkov, da marsikateremu ni 
mogoče plačati preiskave. Ako hočemo torej 
doseči, da dobimo vzorce štajerskih vin, 
moramo v prvi vrsti skrbeti za to, da se 
cena za preiskave vsaj za nekaj let tako 
zniža, da lahko isto plača najmanjši in nsj
ubožnejši vinogradnik. Ne smejo se izgovarjati, 
da vsled prevelikega plačila ne morejo dati 
preiskati svejega vina. V ta namen bi tudi 
zadostovalo začasno znižanje cene za preis
kovanje. 

Torej prosim deželni cdbor naj se z 
zadevo znižanja cen posebno bavi. Vinograd
niki nočejo nikakor pri tm imeti dobička, 
ampak njih želja je, kolikor mogoče hitro 
dobiti zanesljive vzorce štajerskih vin. To ne 
bo dežele mnogo stalo; nekoliko plača vsak 
vinogradnik rad. Toda sedanje cene so gotovo 
previsoke. Tudi bi lahko opustil dežel, odbor 
jedno poskuševaliSče popolnoma. V ti zadevi 
pa ne stavim rsikakega predloga, ker ne vem, 
kako misli o tem večina. O tem sem samo 
govoril, ker je treba o tem govoriti in ker 
se bomo morali baviti s to zadevo v prihod
nje večkrat. 


